
سرویس سیاسی- سردار دهقان در دولت سیدمحمد 
خاتمی قائم مقام وزیر دفاع بود و در دولت اول احمدی نژاد 
به عنوان رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران حضور داشت، 
در دولت اول روحانی نیز به عنوان وزیر دفاع انتخاب شد اما 
در دولت دوم او حضور نداشت و به عنوان مشاور مقام معظم 
رهبری انتخاب شد. اینکه چرا از سردار دهقان به عنوان یکی 
از گزینه های ریاســت جمهوری سال بعد نام برده می شود، 
احتمالا به گفت وگوی او با ســالنامه ســال ۹۷ مجله مثلث 
برگردد، آنجا که گفته بود: »در ۹۶ هیچ وقت اراده ای برای این 

کار نداشتم. برای ۱۴۰۰ بسته به زنده بودن دارد«.
 همین جمله نشان می دهد که سردار تجربه حضور در 
سه دولت را پشتوانه خود کرده تا شانس خود را برای ۱۴۰۰ 
امتحان کند. کار با سه دولت این پتانسیل را برای دهقان ایجاد 
کــرده که خود را فراجناحی بداند و اما اینکه دو جناح مهم 
کشور تن به حضور یک فرد غیر جناحی بدهند کار را برای او 
دشوار می کند؛ چرا که هم اصولگرایان تجربه تلخ احمدی نژاد 
را دارنــد و هم اصلاح طلبان نمی خواهند دوباره وارد بازی 
»نامزد اجاره ای« شــوند؛ هر چند آنها برخلاف اصولگرایان 
هیچ گاه روی خوشی نیز به کاندیدای نظامی نشان نداده اند.

  موافقان و مخالفان رئیس جمهور نظامی
حضــور یک نظامی در رأس دولــت بعد از پیروزی 
انقلاب ســابقه نداشته اما مخالف و موافق بسیاری داشته و 
دارد. از موافقان حضور نظامیان در عرصه سیاست، حسین 
الله کرم، دبیرکل ســابق انصار حزب الله است. او چندی پیش 
گفته بود: »این جایگاه برجسته باید به دست فرد استراتژیک 
اداره شود و کسی با تخصص نظامی و امنیتی بیشتر از دیگران 
می تواند به عنوان محور مدیریت اســتراتژیک نقش آفرین 

باشد«.
با این حــال محمدصادق جوادی حصــار، تحلیلگر 
اصلاح طلــب، نظر دیگری دارد. او در گفت وگو با روزنامه 
اعتماد درباره پیروزی کاندیداهای نظامی در انتخابات ۱۴۰۰ 
گفته بود: »اینکه در کشور چقدر آمادگی پذیرش یک چهره 
نظامی وجود دارد و چقدر یک چهره نظامی می تواند شانس 
پیروزی داشته باشد، به استراتژی نظام بستگی دارد. ممکن 
اســت در مقطعی دستگاه حاکمه به تصمیم برسد که برای 
هماهنگ کردن کشور - اعم از قوای نظامی و غیرنظامی - به 
یــک گزینه نظامی در رأس قوه مجریه نیاز اســت. در این 
شــرایط باید منتظر باشــیم چهره های برجسته تر نظامی در 

عرصه انتخابات حضور یابند اما در این شــرایط حاکمیت 
باید به رأی حداقلی اکتفا کند؛ چراکه رئیس جمهوری نظامی 
احتمال رأی آوری پایینی دارد اما اگر حاکمیت بخواهد کسی 
به عنوان رئیس جمهوری انتخاب شود که از محبوبیت و رأی 
بالایی برخوردار باشد، با گزینه نظامی این امر محقق نخواهد 

شد«.
 جوادی حصار همچنین گفته بود احتمال روی کار آمدن 
گزینه نظامی به عنوان رئیس جمهوری در شــرایط بحرانی 
سیاسی و اجتماعی است که قوت پیدا می کند. اما برعکس او، 
ابراهیم فیاض، جامعه شناس و تحلیلگر اصولگرا گفته است 
کــه جامعه آماده پذیرش یک رئیس جمهور نظامی اســت. 
برایند سخن فیاض نشان می دهد که همچنان جناح اصولگرا 
از بی اقبالی مردم به کاندیداتوری نظامی ها ناامید نشده اند و 
اتفاقا راه برون رفت از مشکلات را در حضور آنان در رده های 
بالا می دانند؛ اتفاقی که در انتخابات مجلس یازدهم نیز افتاد و 
محمد باقر قالیباف به عنوان یک نظامی، سر لیست اصولگرایان 
شد و در نهایت به ریاست مجلس رسید، همان انتخاباتی که 

نیم بیشتر مردم در آن شرکت نکردند.
  نظر مثبت آشنا به دهقان

جالــب آنکه در میان دولت حســن روحانی و حلقه 
نزدیکان او نیز فردی پیدا می شود که سردار دهقان را به عنوان 
یک رئیس جمهور مطلوب قبول دارد و آن حسام الدین آشنا، 
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک و مشاور روحانی است.

 او در گفت وگو با مجله »اندیشه پویا«، گفته: »از دیگر 
کســانی که به نظرم می تواند این مسئولیت را برعهده گیرد، 
آقای حســین دهقان است. ایشان هم مدیر بسیار توانمندی 
است و اقتداری کاریزماتیک دارد و از توان تعامل با رهبری و 
قوای دیگر و نیروهای مسلح هم برخوردار است و معطوف 

به حل مسئله کار می کند«.
 البته آشــنا نیز به ناآشنا بودن سردار دهقان اشاره کرده 
و گفته : »مشکل ایشان هم ارتباط با مردم است، اما در قالب 
رئیس بنیاد شهید نشان دادند که می توانند تلاش های موفقی 
داشته باشــند... مردم هنوز آقای دهقان را ندیده اند. ممکن 
اســت آقای دهقان را که در انتخابات می بینند، بپســندند. 
همان طور که آقای روحانی را ندیده بودند اما وقتی او را در 

انتخابات دیدند، پسندیدند«.
 آشنا در حالی سردار دهقان را با حسن روحانی مقایسه 
می کند که دلیل پسندیده شــدن روحانی از ســوی مردم در 
انتخابات، به دلیل حمایــت بزرگان اصلاح طلب از او بود؛ 
اتفاقی کــه باید منتظر ماند آیا برای دهقان هم می افتد یا نه. 
با این حال، محمداسماعیل کوثری، نماینده سابق مجلس و 
عضو جبهه پایداری که سابقه نظامی بودن نیز دارد و سردار 
سپاه است، از جمله افرادی است که اعتقاد دارد افرادی چون 

سردار دهقان، اتفاقا سابقه سیاسی دارند و بعدها لباس نظامی 
به تن کرده اند.

 او در گفت وگــو با »نامه نیوز« درباره نظامی هایی که 
در انتخابات ریاســت جمهوری رأی لازم را نیاورده بودند، 
گفتــه: »اولا اکثر قریب به اتفاق این برادران قبل آنکه نظامی 
شوند، قبل انقلاب دانشجو بودند. برحسب ضرورت لباس 
پرافتخار بســیج و سپاه پاسداران پوشــیدند و به تمام معنا 
خدمت کردند. حالا در انتخابات ریاســت جمهوری نامزد 
شــدند و رأی نیاوردند اما خیلی چهره های سیاسی هم رأی 
نیاوردند، طبیعی اســت چون مردم انتخاب می کنند و نهایتا 

یک نفر از میان نامزدها رئیس جمهور می شود«.
 او همچنین درخصوص اینکه چون نظامی های دیگر 
در انتخابات رأی نیاورده اند، دیگران نیز نباید بیایند، گفت: 
»نمی توان گفت هر کســی هر جایی خدمت کرد، نباید برای 
خدمت در جای دیگر وارد عرصه انتخابات شود. این حرف 
غلطی اســت. هرطور مردم تشخیص دادند، براساس همان 
هم انتخاب می شود. حالا می خواهد نامزد پیروز از هر قشری 
باشد... مگر بنی صدر که سیاسی بود یا کسان دیگری که آمدند 
رئیس جمهور شدند، چه کار کردند که بعدا مورد نفرت مردم 

قرار نگرفتند. پس مردم باید تشخیص دهند«.
  راه طی شده

ســردار دهقان در صورت حضور در انتخابات، راهی 
را خواهد رفت که پیش تر از سوی سه نظامی دیگر امتحان 
شــده ولی آنها کامیاب نبوده اند؛ علی شــمخانی، محسن 
رضایــی و محمد باقر قالیباف. جالب آنکه گفته می شــود 
سردار دهقان با هر سه این افراد نیز برای شرکت در انتخابات 
ریاســت جمهوری رایزنی کرده اســت. علی شمخانی که 
اکنون دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشور است، در سال 
۸۰ کاندیدای ریاست جمهوری شد و بعد از محمد خاتمی 

و احمد توکلی، سوم شد.
محسن رضایی نیز که سابقه فرماندهی سپاه را داشت، 
در ســال ۸۴ کاندیدا شــد اما انصراف داد و در دو انتخابات 
ســال ۸۸ و ۹۲ نیز رأی لازم را برای نشســتن روی صندلی 
ریاست دولت به دست نیاورد. محمدباقر قالیباف هم که در 
دو انتخابات ســال ۸۴ و ۹۲ از رقبای خود شکست خورده 
بود، در ســال ۹۶ نیز کاندیدای ریاست جمهوری شد اما در 
نهایت به نفع ابراهیم رئیســی انصراف داد. نقطه ضعف مهم 
حســین دهقان در اینجاست که او هم نسبت به هر سه آنها 
کمتر شناخته شده اســت و هم اینکه مردم نشان داده اند که 
به نامزد نظامی برای نشســتن بر کرسی ریاست جمهوری 
اقبالی نشــان نمی دهند. حال باید دید حسین دهقان خواهد 
توانست این راه را با موفقیت طی و نام خود را به عنوان اولین 

رئیس جمهور نظامی، ثبت کند یا خیر.

3 سیاسی

سرویس سیاسی-  باور برخی از فعالان سیاسیاین است، اگر شورای نگهبان باز هم بخواهد 
نامزدهای شاخص اصلاح طلبان را ردصلاحیت کند، این امکان وجود دارد که اصلاح طلبان در 
عین حال که انتخابات را تحریم نمی کنند، نامزدی هم معرفی نکنند. اصلاح طلبان در شرایط 
کنونی که مدت زیادی تا انتخابات ریاست جمهوری سال آینده باقی  نمانده است، می کوشند 
به راهبردی واحد برسند تا شرایطی مانند آنچه در انتخابات مجلس رخ داد، به وجود نیاید. تا 
این لحظه نیز تقریبا تمام نیروهای اصلاح طلب و حتی تا حدی نیرو  های حزب کارگزاران هم 
به این نتیجه رسیده اند که باید با تکیه بر کاندیدای اصلاح طلب وارد انتخابات شد و دیگر از 
نامزهای غیراصلاح طلب حتی علی لاریجانی که در چند سال اخیر نزدیک به اصلاح طلبان بوده 
است، حمایت نکرد؛ اما به نظر می رسد اتحاد عملی میان اصلاح طلبان یک سوی ماجراست و 
سوی دیگر آن به تصمیم شورای نگهبان در شیوه بررسی صلاحیت نامزدهای جبهه اصلاحات 
بازمی گردد؛ به نحوی که به باور برخی از فعالان سیاســی این جریان، اگر شــورای نگهبان باز 
هم بخواهد نامزدهای شــاخص اصلاح طلبان را ردصلاحیت کند، این امکان وجود دارد که 

اصلاح طلبان در عین حال که انتخابات را تحریم نمی کنند، نامزدی هم معرفی نکنند.
صوفی: مسلما اجماعی بر سر لاریجانی شکل نخواهد گرفت

علی صوفی در تحلیل آنچه اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ می توانند انجام دهند، گفت: 
»ممکن اســت در این روزها شــخصی از ســوی یکی از احزاب به عنوان گزینه ای مطلوب و 
بالقوه برای ریاســت جمهوری مطرح باشــد یا حتی شخصی مستقلا اعلام کند قصد شرکت 
در رقابت هــای انتخاباتی را دارد، ولی همان طور که عرض کردم در شــرایط فعلی نمی توان 
گزینه های کاندیداتوری را اعلام کرد. مضاف بر اینکه هنوز موج انتخاباتی که معمولا باید پیش 
از انتخابات ها به وجود بیاید، به چشم نمی خورد که علت آن می تواند سردی فضای انتخاباتی 
مجلس یازدهم باشد که همچنان در جامعه برقرار است و از سوی دیگر، یأس و ناامیدی موجود 
و عدم میل به مشارکت مردم در انتخابات که طبیعتا بر فعالیت سیاسی احزاب و نخبگان سیاسی 
نیز سایه افکنده است؛ به طوری که غالب فعالان سیاسی در وضعیت بلاتکلیفی به سر می برند و 

اساسا نمی دانند به چه میزان امکان تأثیرگذاری در انتخابات را دارند«. 
او درباره نامزدهای احتمالی اطلاح طلبان هم گفت: »آقایان عارف و جهانگیری به دلیل 
پیشــینه حضور در انتخابات ریاست جمهوری تا نزدیکی روز انتخابات و بعد کنارکشیدن از 
رقابت ها، همچنان در افکار عمومی به عنوان چهره های بالقوه برای ریاســت جمهوری جای 
دارند. فارغ از آسیب هایی که در این سال ها به وجهه سیاسی آنها وارد شده و فارغ از شرایطی 
که امروز بر این دوســتان حاکم بوده و نســبت به آن روزهایی که کاندیدا شده بودند متفاوت 
است، به  هر حال آقای عارف و جهانگیری در افکار عمومی مطرح هستند و جسته و گریخته 
نیز در فضای مجازی کامنت ها و اعلام نظرهایی وجود دارد و به هرحال شانس تأیید صلاحیت 
از ســوی شــورای نگهبان را نیز دارند. اما آمدن آقای ظریــف و چهره های دیگری که برای 
اولین بار قصد ورود به رقابت های انتخاباتی را دارند، در حد گمانه زنی است؛ چراکه ابتدا نهاد 
تصمیم گیر در رابطه با انتخابات و تعیین کاندیدا که تا پیش از انتخابات دوم اســفند شــورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان بوده، باید تشکیل جلسه بدهد و درباره راهبرد اصلاح طلبان برای 

انتخابات ریاست جمهوری نظر بدهد. 
درحالی که این شورا بعد از انتخابات مجلس یازدهم فعالیت جدیدی نداشته و امروز هم 
که تقریبا هشت ماهی از انتخابات مجلس گذشته، همچنان خبری از جلسات انتخاباتی شورای 
سیاست گذاری نیســت. بنابراین تاکنون فعالیتی جدی از سوی اصلاح طلبان برای انتخابات 
ریاســت جمهوری انجام نشده و مشخص نیست که راهبرد اصلاح طلبان برای انتخابات آتی 
دقیقــا چگونه خواهد بود. برای مثال، اگر اصلاح طلبان بر همان راهبرد انتخابات اســفند ۹۸ 
پافشــاری کنند، طبعا باب ورود چهره های غیراصلاح طلب به لیست انتخاباتی اصلاح طلبان 
بســته است؛ یعنی تنها چهره های شاخص اصلاح طلب هستند که مورد حمایت بدنه جریان 
قرار می گیرند. بنابراین با توجه به اینکه تاکنون احزاب اصلاح طلب جلســه ای با دســتور کار 
انتخابات ریاســت جمهوری نداشته اند، نمی توان درباره راهبرد آنها برای این انتخابات سخن 
دقیقی گفت و تا آنجا که بنده اطلاع دارم، قرار نیست به این زودی ها جلسه ای مشترک برای 
انتخابات ریاست جمهوری و معرفی کاندیداها برگزار شود«. صوفی ادامه داد: »برای فعال شدن 
در انتخابات ریاست جمهوری حتی دیر هم شده، ولی عرض کردم شرایط کشور و سیاست های 

انتخاباتی حاکمیت مشخص نیست. 
از سوی دیگر، اصلاح طلبان دیگر حاضر نیستند بدون قید و شرط در انتخابات شرکت 
کنند و کاندیدا داشته باشند و دیگر قرار نیست اصل بر شرکت در انتخابات باشد و نتیجه برای 
اصلاح طلبان فرع باشد. ضمن اینکه واقعیت این است که دیگر اصلاح طلبان آن مقبولیت سابق 
را در میان مردم ندارند. بنابراین لازم اســت درصورتی که جریان اصلاحات به این جمع بندی 
رسید که در انتخابات آتی از کاندیدایی اعلام حمایت کند، این شخص یک چهره اصلاح طلب 
شناسنامه دار و توانمند باشند؛ چراکه دیگر آن زمان گذشته که مردم با استناد به وعده اصلاح طلبان 
و حمایت آنها از یک شخص پای صندوق ها حاضر شوند و به آن شخص رأی بدهند. بنابراین 
هم مردم و هم اصلاح طلبان از راهبرد شرکت در انتخابات تحت هر شرایطی عبور کرده اند... . 
بنده به طور قاطع می گویم که مسلما اجماعی بر سر حمایت از آقای لاریجانی برای انتخابات 
۱۴۰۰ شــکل نخواهد گرفت... . اصلاح طلبان تنها در صورتی شانس پیروزی در انتخابات را 
دارند که مشارکت حداکثری در انتخابات میسر شود. در غیر این صورت همان طور که مردم 
امروز علاقه ای به آقای روحانی ندارند، اگر یک شبه روحانی نیز از سوی اصلاح طلبان معرفی 
شود، نمی توان امیدوار بود که مردم رغبتی به او نشان دهند و دیگر افکار عمومی چنین ریسکی 

را نخواهند کرد«.
میرلوحی: اصلاحات باید مانیفست جدیدی ارائه کند

محمود میرلوحی، فعال سیاسی اصلاح طلب نیز درباره کنش سیاسی مردم در قبال جریان 
اصلاحات گفت: »ما اگر به تجربه انتخابات تقریبا یک دهه اخیرمان نگاهی بیندازیم، می بینیم 
که رأی مردم دو سال یا حداقل یک سال بعد از آن مسیر دوام داشته است؛ مثلا وقتی مردم در 
ســال ۹۲ به آقای روحانی رأی دادند، در ســال ۹۴ رأی های خود را تکرار کردند و در نتیجه، 
مجلسی تشکیل شد که محور آن تقریبا همکاری با دولت روحانی و سیاست های بین المللی و 
داخلی او بود. جریان اصلاحات باید مانیفست جدیدی متناسب با زمان و مکان ارائه دهد. قطعا 
انتخابات ۱۴۰۰ با انتخابات ۹۶ خیلی متفاوت است و باید ببینیم مردم چه می خواهند. در سال 
۹۶ با توجه به رونق اقتصادی، بحث رفع حصر پررنگ بود... . همه نظرسنجی ها و مطالعات 
این مسئله را تأیید می کنند که اعتماد عمومی خیلی کاهش پیدا کرده است. شاید با همین تصور 
بود که جرقه حوادث دی ماه ۹۶ زده شــد. شــعار »اصلاح طلب، اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا« 
شعاری است که داده شد و پس از آن شنیده شد. بر همین اساس، جریان اصلاحات هم مثل 
جریان اصولگرا با چالش هایی مواجه اســت... . در واقع آقای روحانی در دولت اول فراتر از 
انتظار ظاهر شد و مردم هم پاسخ همان انتخابات را دادند و آن میزان رأی را کسب کرد. به نظر 
من آقای روحانی در دولت اول خود توانست برجام را امضا و هفت قطع نامه ذیل فصل هفتم را 
از سر کشور کوتاه کند. تا امروز هم با تمام ترفندهای ترامپ، اسرائیل و بن سلمان مقاومت کرده 
است و در منطقه هم توانسته است جایگاه ایران را بهبود ببخشد، اما گرانی خیلی به مردم فشار 
آورد و مسئله افزایش قیمت ارز از جمله چیزهایی بود که به نظر می رسید دولت می توانست آن 
را سامان دهد؛ می خواهم بگویم که آثار و میراث دولت آقای روحانی اندکی آسیب دیده است 
و دولت بعدی هم باید با زحمت سعی کند مشکلات را حل کند. گرچه آقای روحانی شاید 
بتواند در این یک سال باقی مانده به قول هایی  که به بانوان، اقوام، جوانان و مخصوصا قول هایی 

که در مورد رفع رکود داد، عمل کند«.
ظریفیان: 1400 پر رمز و راز است

غلامرضا ظریفیان درباره اینکه چه جناحی دســت بالاتر را در انتخابات ۱۴۰۰خواهد 
داشت، گفت: »صحنه انتخابات در ایران صحنه ای پررمزو راز و غیرقابل پیش بینی است؛ مثل 
انتخابات ۷۶ که جریان راســت خود را پیروز می دانســت، اما اتفاق ناباورانه دیگری رخ داد، 
مشــابه این اتفاق هم چند بار رخ داده اســت. بنابراین اصولگرایان نمی توانند از حالا خود را 
پیروز انتخابات بدانند. نتیجه انتخابات به ده ها عوامل داخلی و برخی عوامل خارجی بستگی 
دارد. مسئله اقبال اجتماعی خیلی مهم است، زیرا اگر اقبال مردم کم باشد، اصولگرایان وضعیت 
بهتری خواهند داشت و هرگاه اقبال اجتماعی زیاد بوده، جریانی غیراصولگرا پیروز شده است. 
درحال حاضر مسائل مختلفی تا انتخابات پیش رو داریم و باید ببینیم که امید و اقبال اجتماعی 
بیشتر می شود یا نه. بنابراین پیش بینی نتیجه انتخابات از حالا اشتباه است... . در سال ۹۸ جریان 
اصلاحات به دلیل فضای انسدادی انتخابات و کاهش سرمایه اجتماعی خود، لیستی ارائه نکرد 
و فقط برخی احزاب لیست معرفی کردند و شاید در انتخابات ریاست جمهوری هم چنین اتفاقی 
رخ دهد؛ یعنی اگر نگاه بازی در تأیید صلاحیت وجود نداشته باشد، برخی اصلاح طلبان کاندیدا 
معرفی کنند و برخی معرفی نکنند؛ به هرحال اصلاح طلبان با صندوق رأی قهر نمی کنند و برای 

آنها انتخابات مهم است، اما ممکن است در ۱۴۰۰ کاندیدایی نداشته باشند«.

حسین دهقان نامزد 
انتخابات 1400؟

   لباس نظامی به تن دارد اما گفته می شــود گوشــه چشمی به کت و شلوار 
رئیس جمهوری دارد؛ سردار حسین دهقان هر چند سیاست مدار به معنای کلاسیک 

آن محسوب نمی شود اما با سه دولت با رویکردهای مختلف کار کرده است.

به روایت صوفی، میرلوحی و ظریفیان:

آخرینتصمیماصلاحطلبان
همه مسئولند!برای1400

اعتماد نوشت: مجلسی شکل گرفته است و آقای قالیباف به رغم ادعاهای ابرازشده 
حتی توسط میرسلیم )فراموش نکنید موتلفه در اقتصاد سیاسی ایران در راس قدرت سیاسی 
نظامی کشور است(، به عنوان رییس مجلس انتخاب شده است .هیات رییسه نیز مخلوطی 
از جناح آقای مصباح و احمدی نژاد است. از فرصت فعلی تا خرداد سال آینده مسئولیت با 
جناح اصولگرا از هر شاخه  آن است )برای ما عوام الناس، فرق چشم بادامی کره ای و چینی 
و ژاپنی مشخص نیست لذا اختلافات درون اصولگرایان بی معناست و برای مردم سلب 
مسئولیت هیچ  یک از شاخه های اصولگرایی نیست.  حتی احمدی نژاد هم نمی تواند نق بزند 

که من غایب بودم، چون وزرا و استانداران و رفقایش در این مجلس اند.

اخبار ویژه ...

با بزن و بکوب 
علی صوفی، وزیر دولت اصلاحات و دبیرکل حزب پیشــروی اصلاحات گفت: 
بعید است که مردم در انتخابات ۱۴۰۰ با شعارهای سیاسی به صحنه بیایند، نیازمند یک 
گفتمان جدید است،مخالف خوانی های احمدی نژاد یا روش هایی مثل تاختن به خانواده 
هاشمی دیگر جواب نمی دهد. مردم دیگر چیزی را سطحی یا پوپولیستی نمی پذیرند. ارائه 
شعارهای اجتماعی و اصلاح طلبانه هم غیر موثر است.یک زمان با بزن و بکوب می شد 
رای جمع کرد اما امروز حرف کارشناسی لازم است. مردم دیگر هوشیار شده اند و اینگونه 
نیست که بخواهند تحت تاثیر شعارهایی قرار گیرند که موردی است. به نظر من دیگر این 
شعارهای پوپولیستی جواب نمی دهد.کاندیدایی که تغییر در کشور ایجاد کند وجود دارد، 
اگر در تایید و بررســی صلاحیت ها آن حالت انقباضی گذشته نباشد، با گفتمان موجود 
امکان بازگشت و عرض اندام اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ وجود ندارد. مردم اصلاح 
طلبــان و اصولگرایــان و همه را به نوعی در به وجود آمدن این وضعیت مقصر می دانند. 
گفتمان باید تغییر کند تا مردم به آن جلب شوند. در شرایط فعلی رفتار شورای نگهبان باعث 

قدرت و تسلط یک طیف شده است.

سنگینی می کند
شرق نوشت: به  طرز شگفت انگیزی رابطه شورای نگهبان با مجلس بهبود یافته و 
اعضای این دو مجلس در حال خانه یکی شدن هستند. در رابطه با دلایل گرم  شدن روابط 
شورای نگهبان با مجلس، گمانه زنی های مختلفی مطرح شده که مهم ترین آنها آینده نگری 
نمایندگان مجلس است تا در انتخابات چهار سال بعد، مرحله تأیید صلاحیت در شورای 
نگهبان را به  راحتی طی کنند؛ از این  روی، حتی برای انجام وظایف معمولی خود نیز نظر 

شورای نگهبان را جویا می شوند.

وریا از استقلالی ها خداحافظی کرد
پس از اینکه تمامی بازیکنان استقلال در تست کرونا شرکت کردند، مشخص شد 
شــش بازیکن در این تســت حضور ندارند که سرشناس ترین آن وریا غفوری، کاپیتان 
آبی پوشــان بود. بررسی دلیل غیبت غفوری در تست کرونا نشان می دهد، کاپیتان آبی ها 
از اتفاقات و مشــکلات اخیر به شــدت دلخور است. »دیگر نمی خواهم در این تیم بازی 
کنم«؛ این جمله ای است که کاپیتان استقلال پس از تحمل پانزده ماه شرایط سخت و فشار 
مسابقات پیش خودش زمزمه کرده است. اختلاف بین او و باشگاه در حال افزایش است 

و به احتمال دیگر وریا در این تیم بازی نخواهد کرد.

متوقف نشد
هرچند در آمار منتشره توسط وزارت صنعت، تولید پراید از ابتدای مردادماه متوقف 
شده، صورت های مالی منتشره در مورد تولید سایپا نشان می دهد تولید پراید همچنان ادامه 
دارد. در صورت های مالی سایپا، طی مردادماه ۲ هزار و ۲۶۲ دستگاه پراید توسط سایپا تولید 

شده، در حالی که این رقم در آمار وزارت صنعت صفر است.

تخریب می کنند 
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: برای انتخابات یک دوره بیســت 
روزه تا یک ماه مشــخص شــده است تا رقبا حرف هایشــان را با مردم بزنند، برنامه های 
خودشان را بگویند اینکه از اکنون دولت را تخریب کنند تا مردم را از این دولت ناامید کنند 
به امید اینکه شانس رای آوردن داشته باشند، کار درستی نیست. امیدوارم رسانه ها و هم 

صدا و سیما بیشتر عملکرد دولت را به مردم بگویند تا مردم امیدوار شوند.

نازنین زاغری 
برای اولین بار در دولت انگلیس بن والس وزیر دفاع این کشور بدهی کشورش به 
ایران را بر سر خرید تانک های چیفتن تایید کرد و با تلاش برای مرتبط کردن این موضوع 
به زندانی بودن نازنین زاغری شــهروند دو تابعیتی انگلیســی ـ ایرانی در ایران، گفت که 
فعالانه به دنبال پرداخت این بدهی به دولت ایران است و این موضوع می تواند به اطمینان 
حاصل کردن از آزادی شــهروندان دو تابعیتی انگلیســی از جمله نازنین زاغری در ایران 
کمک کند. والس به وکلای این خانواده ها اطمینان داد که دولت انگلیس به دنبال مجرایی 
قانونی برای پرداخت این بدهی است. انگلیس بر سر عدم تحویل تانک های چیفتن که 
در زمان حکومت محمدرضاشاه پهلوی از سوی ایران سفارش داده شده بود، تقریبا ۴۰۰ 
میلیون پوند به ایران بدهکار است. نه دولت انگلیس و نه دولت ایران رسما تایید نکرده 
اند که آزادی شهروندان دو تابعیتی انگلیسی که در ایران زندانی هستند، به عدم پرداخت 

این بدهی مرتبط است.

لوازم التحریر 
»بازار کشش ندارد«؛ این حرف فروشندگان عمده و مغازه دارهاست. می گویند حتی 
رویمان نمی شود قیمت جدید را به مردم بگوییم و اجناس در قفسه ها مانده؛ مداد رنگی 
۴۸ رنگی که تا چند سال پیش به سرعت تمام می شد، چه کسی با قیمت ۲۰۰ هزار تومان 
می خرد؟ حالا در وضعیت فعلی خرید لوازم التحریر گزینه آخر سبد خانواده ها شده است. 
به گفته فعالان این صنف، اقلامی مانند کیف و جامدادی حالا تنها برای خیریه ها یا هدیه 
دادن خریداری می شوند و مغازه دارها کمتر مشتری خرید این اقلام هستند و فروش این 
وسایل بیشتر از اقلام مصرفی مانند خودکار و دفتر رو به نزول بوده است؛ تولیدکنندگان 
هم امسال نسبت به سال های قبل آهسته تر قدم برداشته اند و بر خلاف قبل، اول سفارش 

می گیرند و بعد تولید می کنند.

روی میدان مین 
منصور حقیقت پور تحلیلگر مسائل سیاسی گفت : احمدی نژاد به خیلی ها لطمه زد. 
تجربه احمدی نژاد گرانی بود، لذا اگر آیت الله مصباح از قصه احمدی نژاد پند گرفته باشد، 
نباید وارد تأیید مصداقی در انتخابات ریاســت جمهوری شود. پایداری ها آن ها فردی را 
که سلایق تند دارد، انتخاب می کنند و محکم نیز پای او می ایستند. پرویز فتاح رفت روی 
میدان مین و تمام شد. در واقع فتاح را بد مدیریت کردند و او دیگر شانسی برای نامزدی 
در انتخابات ریاست جمهوری ندارد. معتقدم نیکزاد نیز عدد و رقم خوب می تواند حفظ 
کند. در واقع بیشــتر فردی اجرایی است تا ایدئولوژیک؛ بنابراین به پایداری نمی چسبد. 

پایداری ها نهایت به سمت جلیلی می روند.
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زمان احتمالی واکسن کرونا 
مسعود مردانی، عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت : هیچ  یک از واکسن های 
ساخته شــده در جهان به بازار عرضه نشده اند و ما نمی توانیم بگوییم کدام یک بهتر 
از بقیه اســت؛ اما ســازمان جهانی بهداشت تحقیق و توسعه واکسن کرونا در ۱۵۲ 
کشور را تایید کرده است. بر اساس شواهد به نظر می رسد، واکسن آکسفورد زودتر 
از بقیه واکســن ها و شاید در اوایل ســال میلادی آینده به بازار عرضه شود. ممکن 
اســت در برخی از کشــورها واکسن کرونا تا زمستان وارد بازار شود؛ اما باید توجه 
داشته باشیم که این بیماری در حال حاضر نه درمان مشخصی دارد و نه واکسنی و 

بهترین راه برای مقابله با آن پیشگیری و رعایت نکات بهداشتی است.

صیغه در آقازاده
حامدعنقا، فیلم نامه نویس و تهیه کننده »آقازاده« گفت : اگر کسی بخواهد به جریان 
فعالیت یک جوان مؤمن انقلابی نفوذ کند، با کافه و کاباره که نمی تواند، باید از راه حوزه 
و مسجد و نماز وارد شود. ابتدا باید جلب اعتماد کند.در داستان ما هم »راضیه« با همین 
هدف سراغ »حامد« آمده و پیشنهاد صیغه را مطرح می کند. شخصاً موضوع عقد موقت را 
برای مردی که همسر و خانواده دارد و یا به شکلی که در »شوکران« مطرح شد، امری مذموم 
می دانم. یا به قول بزرگواری هر چند که خلاف شرع نباشد، حتماً خلاف شان است. سوالم 
از رفقای انقلابی و هم جبهه ای و رفیق این است که رفقا، وقتی در کارهای دیگر فعل حرام 
به کرات در حوزه روابط عادی سازی می شد و بچه ها هم به تماشای آن نشسته بودند چرا 
صدای کسی بلند نشد؟متاسفم از اینکه باید اعتراف کنم ما در آقازاده ۱۰ درصد واقعیت ها 

و مواردی که وجود دارد را هم نتوانسته ایم نشان دهیم.

فعالیت های عمرانی دولت تسریع شده است

سرویس سیاســی- معاون عمــران و توسعه امور 
شهری وزیر کشور گفت: باوجود تمام مشکلات اقتصادی 
کشور در ســال های اخیر نه تنها پروژه های عمرانی کند 
نشده بلکه فعالیت های عمرانی دولت تسریع شده است. 
»مهدی جمالی نژاد« در همایش شــهرداران استان 
کرمانشاه که در سرسرای شهدای دولت استانداری برگزار 
شد، اظهارداشت: در سه سال اخیر کشور ۲۳ بحران بزرگ  
را پشــت سر گذاشته است، با این حال روند توسعه اصلا 

متوقف نشده است.

وی یادآور شــد: در هفته دولت امســال بیش از ۱۸ 
هزار پروژه عمرانی در کشــور به بهره برداری رســید که 

نشان از روند توسعه عمرانی دارد.
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور با تاکید بر شفاف سازی اقتصادی در شهرداری ها، 
گفت: بحث ایجاد نظام اجرایی شــفاف و انضباط مالی را 
در شهرداری ها دنبال می کنیم تا شهرداری های ما تبدیل 

به شهرداری های شیشه ای شوند.
جمالــی نژاد با بیان اینکه اگــر اعتماد بین مدیران و 

مــردم از بین برود تمام اقدامات عمرانی بی فایده خواهد 
بود، افزود: اگر مردم نسبت به مدیران اعتماد داشته باشند 
و به شهر خود عشق بورزند بدون شک شهر در راه توسعه 

پیش خواهد رفت.
وی بــا تاکیــد بر اینکه باید به دنبال آشــتی مردم با 
شهرداری باشــیم، گفت: شهرداری با توجه به اینکه یک 
سازمان درآمد هزینه محسوب می شود همواره مورد اتهام 
قرار خواهد گرفت از این رو شــهرداران باید زمینه ســاز 

ایجاد اعتماد بین مردم با این سازمان باشند.
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشــور با تاکید بر اینکه بسیاری از وظایف شهرداری ها 
برون ســپاری شــود، گفت:  حضور بخش خصوصی در 
کنار شــهرداری ها می تواند بســیاری از زیر ساخت ها 

را ارتقا دهد.
جمالی نژاد از شــهرداران استان کرمانشاه خواست 
که هر کدام از پروژه های شــاخص خود را معرفی کنند تا 
بتوانیــم برای تخصیص اعتبار و کمک به آن برنامه ریزی 

کنیم.
وی بــا بیان اینکه تبدیل وضعیت کارکنان قراردادی 
شــهرداری ها کار بســیار زمان بر و دشــواری اســت، 
اظهارداشت: ما توانستیم به فاصله چند ماه ۲ مرتبه حقوق 
و مزایای کارکنان شــهرداری ها را افزایش دهیم که اقدام 

بسیار مطلوبی برای ایجاد امید در همکاران بود.
وی همچنین گفت: برای تامین خودروهای موردنیاز 
شهرداری های کمتر برخوردار یک سوم بودجه را وزارت 
کشور، یک سوم بودجه را استانداری ها و یک سوم بودجه 

را سازمان های همیاری شهرداری تامین خواهند کرد. 

معاون عمران و توسعه امور شهری وزیر کشور:


